
صنعت برق با وجود افزايش دماي هوا در كشور و به  
تبع  آن رشد ميزان مصرف برق توانست با اجراي 
برنامه هاي مديريت مصرف و همراهي مردم، ۶۵ 
روز گرم را بدون خاموشي و با تأمين برق پايدار 
س�پري كند كه در اين بين ۱۱ ميليون مشترك 
برق مش�مول پاداش مديريت مصرف ش�دند. 
گرماي هوا باعث ش��ده تا حد نص��اب مصرف برق 
كشور، روز ۲۸ تيرماه براي سومين بار در سال جاري 
شكسته شده و به مرز ۶۹ هزار مگاوات نزديك شود، 
وضعيتي ك��ه حاكي از گذراندن روزهاي س��خت 
براي تلاشگران صنعت برق است. روز سه شنبه به 
تعبير سخنگوي صنعت برق، سخت ترين روز اين 
صنعت بود كه با تلاش و زحمت فراوان تلاشگران 
اين عرصه و با همراهي مردم، ش��بكه برق با وجود 
فشار گرما و افزايش ميزان مصرف، برق مشتركان 
را به صورت پايدار تأمين كرد. شكسته شدن ركورد 
مصرف برق كشور براي س��ومين بار در حالي رقم 
 خورد كه در سال گذش��ته با ميزان مصرف حدود 
۶۷ هزار مگاوات، شاهد خاموشي هاي گسترده و 

ناگهاني بوديم. 
  حدنصاب مصرف برق ش�بانه هم شكسته 

شد
به گزارش ايسنا سخنگوي صنعت برق با بيان اينكه 
پس از شكس��ته ش��دن حدنصاب تاريخي مصرف 
برق روزانه در كش��ور، حدنصاب مصرف برق شبانه 
نيز شكسته ش��د و با وجود شرايط سختي كه براي 
صنعت برق رقم خورد، شبكه سراسري پايدار و برق 
همه مشتركان تأمين شده است، گفت: »پس از ثبت 
ركورد افزايش مصرف ب��رق در اوج بار روزانه )۱۲  تا 

۱۸(، ركورد مصرف در زمان اوج بار شبانه )ساعت 
۲۰:۳۰ تا ۲۳( نيز زده ش��د و با ثب��ت عدد ۶۵ هزار 
و ۳۸۶ مگاوات، از ركورد شبانه قبلي كه نزديك ۶۴ 

هزار مگاوات بود عبور كرد.«
مصطفي رجبي مشهدي افزود: »همچنان از همه 
مشتركان درخواس��ت مي كنم با استفاده نكردن 
از وس��ايل پرمصرف برقي، تنظيم دماي كولرهاي 
گازي روي ۲۵ درجه و بالاتر، اس��تفاده از دور كند 
كولرهاي آبي و خاموشي لامپ هاي اضافه به ويژه 
در شب، همكاري خوب خود با صنعت برق را ادامه 

دهند.«
طبق اعلام وزارت نيرو، امسال با توجه به ناترازي هاي 
موجود در بخش توليد و مصرف ب��رق، نگاه وزارت 
نيرو بر طرح هاي مشوق محور و جلب همراهي مردم 
بيش��تر بود كه در اين زمينه م��ردم نيز با همكاري 
بي نظير خود ب��ا صنعت برق، باع��ث كمك به اين 
صنعت خدمت رسان ش��دند به طوري كه از ميان 
۲۸ ميليون و ۵۰۰ هزار قبض صادر ش��ده، حدود 
۴۰ درصد از مش��تركان يعني ) ۱۱ ميليون و ۵۰۰ 
هزار مشترك( تاكنون مشمول پاداش صرفه جويي 

شده اند. 
  قطعي برق ۵3 روزه در سال گذشته

با وجود رشد اوج بار ۱/۶ درصدي، هيچ يك از قطع 
برقي هاي سال گذشته در سال جاري تكرار نشد. اگر 
بخواهيم نگاهي آماري به وضعي��ت تأمين برق در 
آخرين سال دولت روحاني بيندازيم متوجه خواهيم 
شد كه ميزان خاموش��ي هاي بخش خانگي در دو 
مقطع زماني يعني ابتداي خردادماه س��ال ۱۴۰۰ 
و ۱۲ تيرماه همان س��ال به مرز ۸۰ ه��زار مگاوات 

ساعت رسيد. 
اين مسئله در شرايط رخ مي دهد، كه در ۵۷ روز از 
۱۲۰ روز سال گذشته طي روزهاي يك خرداد ماه تا 
انتهاي شهريور معادل ۴۷/۵ درصد ايام با خاموشي 

بخش خانگي در سراسر كشور مواجه بوديم. 
  جزئيات تفاوت تأمين برق مشتركان نسبت 

به سال گذشته
بر اين اساس در سال جاري تا ۲۲ خردادماه با گذشت 
۵۳ روز از ابتداي خردادماه تا اين لحظه هيچ خاموشي 
در بخش خانگي به وجود نيامده است. وضعيت تأمين 
برق در سال جاري نسبت به س��ال گذشته تنها به 
تأمين برق بخش خانگي منتهي نمي ش��ود و ساير 
مش��تركان در سال جاري نس��بت به سال گذشته 

شرايط مناسب تري را تجربه مي كنند. 
در همين راستا تا تاريخ ۲۲ تيرماه سال ۱۴۰۰ ميزان 
برنامه مديريت مصرف برق صنايع در كشور از ۵۲۰۰ 
مگاوات در سال گذش��ته به ۳۲۰۰ مگاوات كاهش 
پيدا كرده است و همين ميزان نيز در قالب برنامه هاي 

دقيق اعمال مي شود. 
اين در حاليس��ت كه در بخش كش��اورزي شاهد 
كاهش ۴۴ درصدي برنام��ه مديريت مصرف برق 
هستيم و ميزان برنامه مديريت مصرف برق در اين 
حوزه از ۳ هزار مگاوات ب��ه ۱۶۸۰ مگاوات كاهش 
پيدا كرده است و كشاورزان در قالب تفاهمنامه در 
ازاي برنامه مديريت مصرف برق از تعرفه برق رايگان 

بهره مند مي شوند. 
  سهم قابل توجه صرفه جويي ادارات دولتي 

در پايداري شبكه برق
به گزارش فارس، در ش��رايطي كه با رش��د اوج 

بار مصرف برق، مش��تركان خانگ��ي، صنعتي و 
كش��اورزي از شرايط بس��يار مطلوب تري نسبت 
به س��ال گذش��ته اس��تفاده مي كنند. در بخش 
مص��ارف ادارات و دس��تگاه هاي دولتي ش��اهد 
صرفه جويي ۶۵۰ مگاواتي هس��تيم. بر اين مبنا 
در حالي كه سال گذش��ته مصرف برق ادارات نه 
تنها كاهش نيافت بلكه به طور متوسط ۵ درصد 
نيز رش��د كرده بود. علاوه ب��ر صرفه جويي ۶۵۰ 
مگاواتي، پس از سال ها ۳۵۰ مگاوات از مولدهاي 
تأمين برق اضطراري ادارات دولتي به مدار توليد 
برق آمد و مجموع صرفه جويي اي��ن بخش را به  
يك هزار مگاوات افزايش داد. به معناي ديگر دولت 
سيزدهم با كاهش بار محدوديت تأمين انرژي از 
مردم به دس��تگاه هاي دولتي زمينه تأمين پايدار 

برق را به وجود آورده است. 
با توجه به جزئيات ارائه ش��ده از روند مصرف برق، 
به نظر مي رس��د، ش��رايط مطلوب فعلي با در نظر 
گرفتن  پيش  ش��رط هايي مي تواند ادامه پيداكند، 
در اين راس��تا تداوم مديريت مصرف برق در ادارات 
و دس��تگاه هاي دولتي مطابق تصويب نامه هيئت 
وزيران مي تواند  زمينه تأمين پايدار شبكه برق كشور 

را به وجود بياورد. 
  صرفه جويي يك درصدي در مصرف برق 

با خاموش كردن ۲ لامپ ۱۰ وات
همچنين حميدرضا پيرپيران معاون هماهنگي 
توزيع ش��ركت توانير در گفت وگو با رسانه ملي 
افزود: ۳۷ ميليون و ۵۰۰ هزار مشترك داريم اگر 
هر كدام از مشتركين فقط ۲ لامپ ۱۰ وات كمتر 
مصرف كنند يك درصد در مصرف اوج بار كشور 

صرفه جويي خواهد شد. 
وي گفت: خيلي از شهر هاي كشور ما مانند خيلي 
از ش��هر هاي كش��ور هاي دنيا اين روز ها گرماي 
بي سابقه اي را تجربه كردند. طبيعتاً پيك شبكه 
كشور هم از نظر انرژي برق شرايط خيلي سختي 
را داشت ما پيك و اوج بار ۶۸ هزار و ۵۰۰ مگاوات 
را طي كرديم كه نس��بت به روز هاي گذش��ته، 

درصدي افزايشي را شاهد بوديم. 
پيرپي��ران ادام��ه داد: از مردم كش��ور خواهش 
مي كنم همانطور كه تاكن��ون در ابعاد مختلف 
همراه ما بودن��د باز ه��م در بخش هاي مختلف 
اين همراهي و همكاري را داشته باشند. امسال 
نگاه وزارت نيرو بر طرح ها مش��اركت محور بود 
تا مردم همياري كنن��د و از پاداش صرفه جويي 

استفاده كنند. 
وي گفت: در اي��ن زمينه آخرين آمار ما نش��ان 
مي دهد كه از ۲۸۵۰۰ قبض ص��ادره، ۱۱۵۰۰ 
قبض پ��اداش صرفه جويي را درياف��ت كردند و 
عملًا ۴۰ درصد از مش��تركين برق از اين پاداش 
بهره مند شدند، لذا از مردم عزيز خواهشمنديم 
همچنان اين همياري و همدلي را با خادمان خود 
در صنعت برق كشور حفظ كنند حتي با خاموش 
كردن يك لامپ ۱۰ وات ك��م مصرف ال اي دي 
تأثير بسزايي در مديريت مصرف و كنترل پيك 

بار شبكه كشور داشته باشند. 
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همكاري بي نظير مردم با صنعت برق
۱۱ ميليون مشترك پاداش مديريت مصرف گرفتند

كاهش ۱۰ تا ۱۵ درصدي قيمت روغن
در حوزه روغن به سمت كاهش ۱۰ تا ۱۵ درصدي خواهيم رفت و در 
حوزه هاي ديگر با حذف گمرك كاهش قيمت را خواهيم داش�ت. 
محمدمهدي برادران، معاون صنايع عمومي وزارت صمت گفت: دنبال 
اين هس��تيم با واقعي كردن قيمت توليد دارو صادرات دارو را داشته 

باشيم و از طريق بيمه نيز حقوق مصرف كننده حفظ شود. 
برادران عنوان كرد: مردم از افزايش قيمت هاي ناشي از مردمي سازي 
يارانه ها ناراضي هستند، البته توليد كنندگان بايد به كيفيت كالايي كه 
توليد مي كنند توجه داشته و در عين رقابت قيمت سود مصرف كننده 
نهايي را در نظر بگيرند در نتيجه توجه به كيفيت و قيمت نهايي كالا 
بسيار مهم است زيرا در حوزه روغن به سمت كاهش ۱۰ تا ۱۵ درصدي 
خواهيم رفت و در حوزه هاي ديگر با ح��ذف گمرك كاهش قيمت را 

خواهيم داشت. 
برادران با اشاره به اين كه يكي از مجموعه هايي كه بازار وسيع با تنوع 
كالايي را دارد قطعات يدكي خودرو است، تصريح كرد: در گذشته تنها 
دو قلم از قطعات خودرو شناس��ايي كالا را داشتند، اما اكنون ۵۵ قلم 
شناسايي شدند با شناس��ايي كالايي علاوه  بر اينكه ميزان توليد ملي 
شفاف مي شود، كالاي با اصالت از كالاي قاچاق تشخيص داده مي شود، 
نكته مهم اينكه در رويكرد جديد توليد كنندگان بايد سطح ضمانت 

قطعات را بالا ببرند. 
وي با اش��اره به اينكه در برنام��ه زمان بندي به واحده��اي توليدي، 
توزيع كننده و عرضه كننده با كمك اصناف و اتحاديه عرضه قطعات 
بدون كد رهگيري ممنوع مي ش��ود، گفت: تا امروز حدود ۱۱۰ هزار 
شناسه ويژه قطعات يدكي خودرو ثبت ش��ده، البته تا ۱۵ مرداد ماه 
 كه پايان ثبت شناس��ايي كالايي است بدون ش��ك اين آمار افزايش 

پيدا مي كند. 

 طرح پيشنهادي وزارت اقتصاد 
براي انقلاب در فروش اموال مازاد

بر اس�اس طرح پيش�نهادي وزارت اقتصاد درباره ف�روش اموال 
مازاد دس�تگاه هاي دولت، وزارت اقتصاد مي تواند بعد از گذشت 
سقف زماني يك ماهه براي فروش اموال، راساً اقدام به فروش كند. 
به گزارش ايرنا، سيد احس��ان خاندوزي وزير اقتصاد در اولين جلسه 
گردهمايي حضوري مديران كل امور اقتصادي و دارايي اس��تان هاي 
وزارت اقتصاد گفت: مديران استاني در پيشبرد اهداف و رسيدگي به 
مشكلات و مسائل فعالان اقتصادي جايگاه ويژه اي دارند و اين موضوع 

نافي مسئوليت دستگاه ها و ادارات ديگر نيست. 
وي همچنين با اش��اره به تفويض اختيارات از سوي اين وزارتخانه به 
استان ها يادآور شد: اين كار آغاز ش��ده و ادامه دارد هرچند هنوز در 

برخي از موارد به نتيجه نرسيده است. 
وزير اقتصاد ادامه داد: اين شيوه كه استان ها منتظر اتفاقات مركز باشند 
درست نيست؛ گرچه سياست ها و راهبردها بايد از مركز ابلاغ شود اما 

تصميم گيري در مورد ساير موارد بايد به خود استان ها واگذار شود. 
وي تصري��ح كرد: ملاحظات قوم��ي و رفاقتي نبايد موجب ش��ود كه 
هم��ه نظارت ها از مرك��ز صورت گي��رد، در نتيج��ه تصميم گيري از 
سوي استان ها باعث آسيب شناسي و مؤثرتر شدن عملكرد استان ها 

مي شود. 
وزير اقتصاد با اشاره به مسئوليت اين وزارتخانه در اجراي تبصره ۱۸ 
بودجه ۱۴۰۱ تصريح كرد: بايد در اين ح��وزه بتوانيم عملكرد خوبي 
داشته باش��يم و نگاه تخصصي به پروژه ها داشته باشيم تا مثل تجربه 
پول پاشي هاي گذشته نباشد و به هدف تعيين شده يعني رونق توليد، 

درآمد و اشتغال منجر شود. 
وي بر تسريع در عملكردها در اين حوزه تأكيد كرد و گفت: اگر اقدام 
دستگاه ها طولاني مي شود يا بانك ها تعلل مي كنند بايد بررسي شوند 
و س��اير موارد كوتاهي در حس��ن انجام تبصره ۱۸ ب��ر عهده مديران 
استاني است؛ خروجي و عملكرد اس��تان ها در اين مورد بايد خوب و 

قابل دفاع باشد. 
خاندوزي با تأكيد بر اهميت مولدسازي دارايي ها، افزود: در اين مورد 
عملكرد برخي استان ها خوب و در برخي استان ها نامناسب بوده است. 
يكي از خلأهاي كش��ور، مديريت نامناس��ب دارايي هاست كه در اين 
زمينه اختيارات استان ها بايد خروجي هاي مناسبي داشته باشند و بايد 

نسبت به گذشته، انقلابي در فروش مازاد اموال دولت رخ دهد. 
وزير اقتصاد همچنين با اش��اره به ضعف هايي كه در گذشته در مسير 
فروش اموال وجود داش��ته و موانعي كه همچنان در اين مسير وجود 
دارد، گفت: ما تنها بازيگر حوزه فروش اموال مازاد نيستيم، اما پيشنهاد 
ما به شوراي عالي هماهنگي اقتصادي سران سه قوه اين بود كه در اين 
خصوص سقف زماني يك ماه  براي فروش اموال مازاد به دستگاه ها داده 
شود؛ اگر در اين س��قف زماني، فروش اموال انجام نشد وزارت اقتصاد 
راساً بتواند در اين مورد اقدام كند كه در اين صورت، انقلابي در حوزه 
فروش اموال صورت خواه��د گرفت و همچنين موج��ب تغيير رفتار 

مديران درباره فروش اموال مازاد خواهد شد. 
وزير اقتصاد همچنين به موضوع تسهيل صدور مجوزها و به طور كلي 
تسهيل فضاي كسب و كار اش��اره كرد و ادامه داد: در زمينه تسهيل 
كسب وكارها، ادارات امور اقتصادي و دارايي استان ها بايد محل مراجعه 
و رسيدگي به مشكلات فعالان اقتصادي آن استان ها باشند. بايد ارتباط 
ويژه اي با فعالان اقتصادي و تشكل هاي مرتبط صورت گيرد. مديران 
استان ها بايد روشن و شفاف و بدون تبعيض، دلسوز فعالان اقتصادي 

استان ها باشند و تمام موارد مربوط را حل وفصل كنند. 
خاندوزي موضوع انتصابات را در حوزه ادارات اس��تاني مهم برشمرد 
و تصريح كرد: افراد لايق بايد مورد توجه ق��رار گرفته و ترفيع بگيرند 
و محور انتصاب مديران، تخصص و آش��نايي كامل آنها به امور محوله 

باشد. 
وي ادامه داد: مديران اس��تان ها بايد به دنبال مدي��ران زيرمجموعه 
دلسوزي باشند كه تحقق اهداف دولت را دنبال كنند و همچنين خود 
مديران وزارت اقتصاد بايد نس��بت به آنچه در وزارت مصوب مي شود 
مسئوليت پذير و به تحول در اين دولت اعتماد و اعتقاد داشته باشند. 

خاندوزي اف��زود: بايد در جه��ت بهبود چه��ره عمليات هاي صورت 
گرفته تلاش شود، افراد نخبه و دانشگاهيان بايد در كارهاي رسانه اي 
استان ها به كار گرفته شوند و مديران بايد از عمليات هاي صورت گرفته 
اخبارهايي منتشر كنند كه مورد اقبال مردم باشد و در مورد اتفاقات 

خوب صورت گرفته بايد اطلاع رساني انجام شود. 
گردهمايي دو روزه مديران امور اقتصادي و دارايي استان هاي وزارت 
امور اقتصادي و دارايي امروز در محل اين وزارتخانه آغاز شد و تا فردا 
ادامه خواهد داشت. برگزاري چهار كارگروه تخصصي توسعه مديريت 
و منابع، سياس��تگذاري اقتصادي و س��رمايه گذاري، نظارت مالي و 
خزانه داري كل كش��ور و امور مالياتي از برنامه ه��اي اين گردهمايي 

دو روزه است.

 افزايش اجاره بها 
خانوارها را به مناطق پايين تر كوچ داد

 عدم تناسب قيمت ها و درآمد مردم، مستاجران را به مناطق پايين تر 
هل مي دهد و در اين فرآيند ساكنان شمال شهر به مركز، ساكنان 
مركزي به جنوب شهر و ساكنان جنوب به حاشيه شهر سُر مي خورند. 
فردين يزداني كارشناس مسكن در گفت وگو با ايسنا با اشاره به افزايش 
نرخ اجاره در بازار مس��كن اظهار داشت: معمولاً ۲۰ درصد بهاي ملك به 
عنوان ميزان رهن ملك، مبناي محاسبه قرار مي گيرد كه قابليت تبديل به 
اجاره ماهيانه را دارد. حال اينكه معتقدم اگر سقف درصد بهاي ملك را براي 

تعيين رهن در نظر بگيرند، ميزان رهن و اجاره بالاتر هم مي رود. 
وي ادامه داد: آنچه كه باعث عدم در نظر گرفتن سقف بهاي ملك براي 
تعيين رهن شده، ميزان توان پرداخت مس��تاجران است و بازار اجاره 
هم تا يك حدي كشش افزايش قيمت ها را دارد و به دليل عدم تناسب 
درآمد مس��تاجران با بهاي ملك، قيمت رهن و اجاره تا سقف افزايش 

پيدا نكرده است. 
اين كارشناس اقتصاد مس��كن، گفت: اگر دولت وارد بازارها نشود، به 
طورقطع تنظيم گري در فرآيند سريع تر و بهتري انجام مي شد و شرايط 

براي مستاجران به اين حد از بحران نمي رسيد. 
وي با تأكيد بر اينكه در اين شرايط امكان مهار تورم مسكن وجود ندارد، 
اظهار داشت: نمي توان مش��كل بازار مس��كن و اجاره را با راهكارهاي 
كوتاه مدت حل كرد و براي آن قرص مُسكني را تجويز كرد چراكه اين 
افزايش نرخ اجاره به دليل كمبود عرضه و در پاسخ به عقب ماندگي هاي 

افزايش بهاي ملك است. 
يزداني گفت: دولت با اين شكل از مديريت اقتصاد كشور خودش عامل 
گراني و افزايش قيمت ها شده و به طور قطع اين افزايش قيمت به تمام 
بازارها س��رايت پيدا مي كند. مگر امكان دارد در ش��رايطي كه قيمت 
نهاده ها و مصالح ساختماني افزايش يافته، جلوي افزايش قيمت مسكن 

و اجاره بها را گرفت. 
اين كارشناس اقتصاد مسكن تأكيد كرد: موضوع اين است كه با افزايش 
نرخ تورم و افزايش قيمت كالاهاي اساس��ي و نياز اوليه مردم، مالكان 
براي جبران هزينه ها قيمت اجاره را افزايش دادند، در اين شرايط نظارت 

دولت در بازار اجاره چيزي شبيه طنز است. 
يزداني با بيان اينكه اين وضعيت بازار مسكن به طور قطع منجربه افزايش 
حاشيه نشيني تهران و ساير كلان شهرها خواهد شد، افزود: فليترينگ بازار 
و عدم تناسب قيمت ها و درآمد مردم، مستاجران را به مناطق پايين تر هل 
مي دهد و در اين فرآيند ساكنان شمال شهر به مركز، ساكنان مركزي به 

جنوب شهر و ساكنان جنوب به حاشيه شهر سُر مي خورند. 

عرضه 9۵ درصد محصول پتروشيمي در بورس
 ب�ه ج�اي ج�رم ان�گاري در زمين�ه سياس�ت  تنظي�م ب�ازار 
كالاه�اي بورس�ي، بهت�ر اس�ت مش�وق  پيش�نهادي ش�وراي 
عال�ي ب�ورس در دس�توركار ق�رار گي�رد و قواني�ن در ح�وزه 
تنظيم ب�ازار كامل اس�ت، ام�ا در اج�راي آن ايراد وج�ود دارد. 
 به گزارش فارس، سيدجواد جهرمي معاون عمليات و نظارت بر بورس 
كالاي ايران تأكيد كرد، به جاي جرم انگاري در زمينه سياس��ت هاي 
تنظيم بازار كالاهاي بورسي، بهتر است، مشوق هاي پيشنهادي شوراي 
عالي بورس در دستوركار قرار گيرد و در حوزه تنظيم بازارها نيز قوانين 

كامل است، اما در اجراي آنها ايراد و ضعف وجود دارد. 
معاون عمليات و نظ��ارت بر ب��ورس كالاي اي��ران در برنامه فرامتن 
در شبكه افق س��يما گفت: در حوزه پتروش��يمي ها حدود ۹۵ درصد 
محصول ها در بورس كالا عرضه مي ش��ود، بنابراين همان قانوني كه 
سبب شده كف عرضه در پتروشيمي ها رعايت ش��ود، مي تواند براي 
س��اير محصول ها از جمله فولاد اثرگذار باش��د؛ در اين زمينه به نظر 
مي رسد نه نبود قانون، بلكه ضعف در اجراي قانون چالش اصلي است 

كه بايد تقويت شود. 
به گفته وي با تعريف و چارچوب بندي همين قوانين و مقررات فعلي در 
زمينه عرضه و تقاضا، قانون تعزيرات و شبكه توزيع، نياز بازار را مي توان 

به صورت مطلوبي تأمين كرد. 
معاون عمليات و نظارت بر بورس كالاي ايران با اش��اره اينكه اگر توان 
اجرايي و نحوه اجراي قانون در دستگاه هاي متولي تقويت شود، دغدغه 
نمايندگان مجلس نيز برطرف مي شود، گفت: چالش ها و مشكلات در 
اقتصاد ما زماني شكل گرفت كه با دخالت ها، ساختارها را با مصوبه هاي 

شوراهاي مختلف دستكاري كرديم. 
جهرمي پيشنهاد كرد به جاي جرم انگاري، بهتر است از مشوق هايي كه 

از سوي شوراي عالي بورس پيشنهاد داده مي شود، استفاده كرد. 
وي تأكيد كرد: بزرگترين چالش و نگراني ما تكرار اتفاق هاي سال ۹۷ 
در بازارهاي كالايي است؛ در اين سال براساس مصوباتي، كل اختيارها 
زيرنظر وزارت صمت ق��رار گرفت و از آن ناحيه، هم خُس��ران نصيب 
سهامداران و هم رانت زيادي توزيع ش��د؛ اكنون نگراني بزرگ، تكرار 

همان روند است. 
جهرمي در پايان در مورد نحوه پذيرش كالاهاي بورسي نيز گفت: درباره 
نحوه پذيرش و عرضه كالاها، بهتر است، براساس همان ساختار قبلي كه به 

شوراي عالي بورس و ناظر بازار سرمايه اشاره دارد، تصميم گيري كرد. 

 دليل افزايش قيمت 
دستمال كاغذي و پوشك

 عض�و هيئ�ت مدي�ره انجم�ن صناي�ع س�لولزي بهداش�تي 
اي�ران از افزاي�ش ۲۰ درص�دي قيم�ت محص�ولات س�لولزي 
در س�ال جاري ب�ا مصوب�ه س�تاد تنظي�م ب�ازار خب�رداد. 
هاشم علي حسني در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: علت افزايش قيمت 
اين بوده كه از سال گذشته تاكنون قيمت مواد اوليه محصولات سلولزي 

بيش از ۵۰ درصد افزايش داشته است. 
به گفته وي همي��ن الآن هم به دليل افزايش قيمت م��واد اوليه، اكثر 
واحدهاي توليدي در زيان هستند. صنايع سلولزي شامل انواع دستمال 

كاغذي، پوشك، نوار بهداشتي و غيره است. 

 سامانه مؤديان فروشگاهي 
آغاز به كار كرده است

به وعده اي كه پيش از اي��ن در وزارت اقتصاد درباره س��امانه مؤديان 
فروش��گاهي داده بوديم، عمل كرديم. احس��ان خان��دوزي وزير امور 
اقتصاد و دارايي امروز چهارش��نبه در حاشيه جلس��ه هيئت دولت در 
جمع خبرنگاران اظهار داش��ت: با توجه به وعده اي كه پيش از اين در 
وزارت اقتصاد داده بوديم مبني بر اينكه اجراي قانون س��امانه مؤديان 
فروشگاهي در تيرماه ۱۴۰۱ آغاز به كار خواهد كرد، قرار شد با دعوت از 

رئيس جمهور اين كار انجام شود. 
وي افزود: به دليل مشغله كاري رئيس جمهور و حضور مهمانان خارجي 
فرصت نشد ايشان براي راه اندازي بيايند، اما به وعده خود عمل كرديم 

و اين سامانه شروع به كار كرد. 
وزير اقتصاد و امور دارايي گفت: اطلاعيه اي مبني بر اينكه چه گروه هاي 
اقتصاديی  و با چه ترتيبي بايد وارد س��امانه ش��وند از طريق س��ازمان 
مالياتي منتشر خواهد شد و اميدوار هستيم اين امر اتفاق جديدي در 
عرصه عمل به تكاليف قانوني بر زمين مانده و هم در زمينه حركت به 
سمت شفافيت اقتصادي و عادلانه ش��دن نظام مالياتي و پرداخت در 

كشور باشد.

 با وج�ود اينكه لازم�ه رون�ق وام دهي ب�ر پايه 
اعتبارسنجي است اما شواهد حاكي از آن است 
كه عملكرد بانك مركزي در زمينه تكميل پايگاه 
داده ه�اي اعتباري، دچ�ار ضعف جدي اس�ت. 
به گزارش مهر، طبق بررس��ي ها ح��دود ۷۰ درصد 
متقاضيان وام از سيس��تم بانكي در كشور را افرادي 
تش��كيل مي دهند كه نياز ضروري به وام هاي خرد 
بي��ن ۵۰ ت��ا ۱۰۰ ميليون توم��ان دارن��د. اما رصد 
اظهارات و مطالبات اين دس��ته از متقاضيان نشان 
مي دهد كه براي دريافت وام بيش از اندازه به زحمت 
مي افتند. تهيه مدارك مربوط به يك تا چند ضامن 
كه بانك  ها جهت اخذ اطمينان از بازگش��ت وجوه 
بانك از متقاضيان طلب مي كنند، مسير دريافت وام 
براي متقاضيان را بيش از پيش دشوار مي سازد. به 
همين منظور در مدل جديدي ك��ه وزارت اقتصاد 
در سال گذشته آن را به سيس��تم بانكي ابلاغ كرد، 
»اعتبارس��نجي افراد«، ملاك درياف��ت وام خرد و 
متوس��ط قرار گرفت؛ به طوري كه وام گيرنده نبايد 
چك برگشتي يا اقساط معوق داشته باشد؛ زيرا از اين 
پس امتياز منفي يا مثبت فرد در سامانه اعتبارسنجي، 
تعيين كننده ميزان دريافت وام يا حتي عدم دريافت 
آن خواهد بود. اما با اين حال شواهد حاكي از آن است، 
با وجود تأكيد دولتمردان بر وام دهي بر پايه سيستم 
تخمين اعتبار اشخاص در مقام سخن، اقدام مثبتي 
در زمينه تكميل زيرساخت هاي نظام اعتبارسنجي 

صورت نگرفته نشده است. 
  طرح وام بدون ضامن موفقيت آميز بود؟

سال گذشته علي بهادري جهرمي سخنگوي دولت 
با اش��اره به جلس��ه رئيس جمهور با مديران عامل 
بانك ها، گفته بود: »با دستور رئيس جمهور احتمالاً 
نوع وثيقه گذاري وام هاي زي��ر ۱۰۰ ميليون تومان 
تغيير مي كند. بايد نوع وثيقه گذاري وام هاي زير ۱۰۰ 
ميليون تومان را به گونه اي تغيير دهند تا مردم بتوانند 
بر مبناي اعتبارسنجي، تس��هيلات خرد را آسان تر 
دريافت كنند.« اما بعد از اي��ن ابلاغيه بود كه مردم 
شكايات زيادي از عدم تمكين بانك ها به اين مصوبه 
رئيس جمهور داشته اند و اعلام كردند بانك ها حاضر 
به پرداخت وام با اين مبل��غ بدون ضامن و بر مبناي 

اعتبارسنجي نيستند. 
در هم��ان زم��ان محمدرض��ا پورابراهيمي رئيس 

كميس��يون اقتصادي درباره اي��ن موضوع واكنش 
نشان داد و تصريح كرد: »بررسي اين موضوع به دليل 
شكايات متعدد مردم در دستور كار مجلس قرار گرفت 
و با رئيس كل بانك مركزي و وزير اقتصاد رايزني هايي 

انجام شد.«
  جلس�ات اعتبارس�نجي در بانك مركزي 

تشكيل نمي شود
فارغ از تخلفات و خودس��ري هاي نظ��ام بانكي در 
زمينه عمل به دستورات بالادستي، شايد بتوان يكي 
از عوامل مهم اجرا نش��دن مطلوب طرح وام دهي 
بدون ضامن در كش��ور را در معضل تكميل نشدن 
زيرساخت هاي نظام اعتبارسنجي در كشور، مرتبط 
دانس��ت. يك نمون��ه از اين معضلات ب��ه موضوع 
»تشكيل نش��دن جلسات اعتبارس��نجي در بانك 
مركزي« مربوط مي ش��ود. قوانين ب��راي راهبري 
اعتبارسنجي در كشور، شورايي تحت عنوان شوراي 
نظام سنجش اعتبار در نظر گرفته است. اما با اين 
حال آخرين اخبار حكايت از آن دارد كه اين شورا در 
جايگاه متولي تصميمات پيرامون اعتبارسنجي در 
كشور، قريب به ۱۰ ماه است كه جلساتش تشكيل 
نش��ده اس��ت. طبق مقررات بانك مركزي مؤظف 
است هر ۳ ماه يكبار به طور منظم جلسات اين شورا 

را برگزار كند. 

  پاي�گاه داده ه�اي اعتباري بان�ك مركزي 
ناقص است

به اعتقاد كارشناسان، »نبود يك پايگاه داده تجميع 
شده از اطلاعات داده هاي اقتصادي اشخاص«، مانع 
ديگري است كه باعث شده تا سيستم اعتبارسنجي 
در ايران قابل اتكا نباشد. به طور كلي هر چه پايگاه هاي 
داده بانك مركزي درباره سوابق اعتباري افراد كامل تر 
باش��د به همان ميزان هم دقت و جامعيت گزارش 
اعتبارسنجي اشخاص دقيق تر خواهد بود. بر اساس 
آئين نامه س��نجش اعتبار مصوب س��ال ۹۸، بانك 
مركزي مؤظف بوده است تا پايگاه داده جامعي تحت 
عنوان »پايگاه داده اعتباري« را آماده سازي كرده و 
سپس آن را به سيستم اعتبارسنجي بانكي متصل كند 
اما متأسفانه هنوز اين پايگاه داده توسط بانك مركزي 
عملياتي نشده است. به عبارت ديگر لازم است، پايگاه 
داده تجميع ش��ده از اطلاعات بخش هاي اعتباري، 
قضايي، املاك و مس��تغلات، راهنمايي و رانندگي 
و غيره به طور منس��جم تري ش��كل بگيرد و امكان 
همكاري با تمامي ارگان هاي تأمين كننده اطلاعات 
به طور كامل فراهم شود. چنانچه در زمينه همكاري 
با تأمين كنندگان داده ها در كشور، گامي روبه جلو 
برداش��ته ش��ود، به مراتب سيس��تم اعتبارسنجي 

موفق تري در كشور را شاهد خواهيم بود. 

  كمب�ودي در زمين�ه قواني�ن و مق�ررات 
اعتبارسنجي نداريم

اولين آئين نامه سنجش اعتبار در سال ۸۶ براي اولين 
بار تصويب شد كه در آن به لزوم حضور شركت هاي 
اعتبارس��نجي تأكيد ش��ده بود پس از آن براساس 
آئين نامه نظام سنجش اعتبار مصوب سال ۹۸، شوراي 
س��نجش اعتبار در بانك مركزي ايجاد شد و بانك 
مركزي مؤظف به جمع آوري اطلاعات بدهي افراد در 
شبكه بانكي و سوابق بازپرداخت بدهي افراد، در يك 
پايگاه اطلاعاتي و ارائه به شركت اعتبارسنجي شده 
است. از جمله مهم ترين تغييرات و اصلاحات انجام  
شده در نس��خه جديد آئين سنجش اعتبار در سال 
۹۸، »رفع ابهام در خصوص انحصاري و يكتا نبودن 
شركت اعتبارسنجي« و »گسترش اعضاي شوراي 
سنجش اعتبار« )نهاد بالادستي ناظر بر شركت هاي 
اعتبارس��نجي( بود كه در نوع خود يك گام مثبت و 

خوب تلقي مي شد. 
  بانك مركزي متولي اصلي پياده سازي نظام 

اعتبارسنجي است
به گزارش مهر، اگرچه اعتبارسنجي در ايران قبل از 
انقلاب هم صورت مي گرفت، اما شيوه جديد آن در 
قالب آئين نامه اي در سال ۱۳۸۶ در هيئت دولت به 
تصويب رسيد. در اين آئين نامه مؤسساتي به عنوان 
تأمين كنندگان اطلاعات شركت هاي اعتبارسنجي 
تعريف ش��ده اند كه برخي از آنها عبارتند از: »بانك 
مركزي و مؤسسات مالي- اعتباري، مؤسسات مجاز 
فعال در بازار غيرمتشكل پولي، سازمان امور مالياتي، 
مراجع صالح قضاي��ي، اداره كل ثبت ش��ركت ها و 
مالكيت صنعتي، نيروي انتظامي، سازمان ثبت احوال، 
شركت هاي تأمين س��رمايه، مؤسسات رتبه بندي، 
س��ازمان بورس اوراق بهادار و ش��ركت هاي بيمه.« 
اما به دلي��ل تعلل بانك مركزي در زمينه تش��كيل 
به موقع جلسات ش��وراي سنجش اعتبار، همكاري 
مناس��بي بين ارگان ها و تأمين كنندگان اطلاعات 
اعتباري در كشور وجود ندارد. چنانچه بانك مركزي 
به موضوع اعتبارس��نجي اهتمام بيشتري بورزد و با 
س��اير ارگان ها و وزارتخانه ها تعامل بيشتري برقرار 
كند، نظام اعتبارس��نجي مي تواند در سازمان هاي 
مختل��ف و از جمله بانك ها به بهترين ش��كل مورد 

استفاده قرار بگيرد. 

طرح وام بدون ضامن موفقيت آميز بود؟
پايه های سست سيستم اعتبارسنجی در كشور

  گزیده خبر


